


Ja, crisis. Maar als de wereld slim reageert kan zowel de groei terug-
keren en kan opwarming van de aarde worden voorkomen. 
Zegt Jeroen van der Veer, ditmaal in zijn rol van voorzitter van de 
Werkgroep Energie en Klimaatverandering van de European Round 
Table of Industrialists.  Door gelijktijdig stoom en stroom te 
maken beschikt Pernis over een zuinige en schone centrale. 
Het gasveld Groningen viert de 50ste verjaardag; maar bij de NAM 
wil men vooral vooruitkijken naar de volgende 50 jaar. 
Langzaam zakt de bodem van Groningen en soms zijn kleine trillin-
gen voelbaar; over meten en weten en prognoses maken boven nog 
steeds het grootste gasveld van West-Europa. 
Medewerker Martin Jagger heeft veel van de wereld gezien, en heeft 
daardoor leren relativeren.  Nederland is een land geworden 
zonder dromen, zegt hoogleraar Taco van Someren. Dus moeten stu-
denten worden gestimuleerd ondenemer te worden, want onderne-
mers hebben wel dromen.  En als altijd, actualiteiten uit de 
wereld van Shell, energie en milieu. 

De overheid heeft als doelstel-
ling dat in 2020 de uitstoot 
van CO2 30 procent beneden 
het niveau van 1990 moet lig-
gen. Zonder opvang en onder-
grondse opslag is dat onhaal-
baar. Daarom is snelle realisatie 
van een eerste demonstratie-
project nodig. Bij Barendrecht? 

Voor aardgas afgeleverd kan 
worden op het transportnet-
werk moet het gereinigd en 
gedroogd worden. De stan-
daardmethode was om dit te 
doen in grootschalige gasbe-
handelingsinstallaties. Met 
de Twister kan het nu klein 
en supersoon snel gebeuren. 

Begin 2009 stonden de olie-
prijzen ongeveer op het niveau 
van 2004, maar de kosten van 
exploratie en productie waren 
in die periode verdubbeld. Wat 
betekent dat Shell haar strate-
gie (iets) aanpast: investerin-
gen blijven op niveau en het 
dividend zal groeien. 



Per 1 mei is Simon Henry (47) benoemd tot Chief Financial 
Offi cer van Royal Dutch Shell plc. Hij volgt in deze functie 
Peter Voser op die per 1 juli Chief Executive wordt van de 
vennootschap. 
De Brit Simon Henry (foto) kwam in 1982 in dienst bij Shell 
als technicus op de Stanlow raffi naderij. Na zijn afstuderen 
in 1989 en benoeming tot lid van het Chartered Institute of 
Management Accountants vervulde hij een reeks fi nance-banen 
in Europa, het Midden-Oosten en Azië-Pacifi c. Zijn laatste func-
tie was Executive Vice-President Finance bij Shell International 
Exploration and Production in Rijswijk. 
Als de aandeelhouders ermee instemmen (op de AGM van 
19 mei) wordt Henry per 20 mei benoemd tot Executive 
Director van de vennootschap. 
Op diezelfde aandeelhoudersbijeenkomst wordt Jeroen 
van der Veer, momenteel Chief Executive, voorgedragen als 
Non Executive lid van de Board van Royal Dutch Shell plc. 
Het is de bedoeling dat Van der Veer in die Board lid wordt 
van het Corporate and Social Responsibility Committee. 
Afscheid van de Board neemt Maarten van den Bergh. Hij 
diende de vennootschap 41 jaar waarvan de laatste negen jaar 
als Non-Executive Director. Tussen 1992 en 2000 was Van den 
Bergh President-Directeur van de Koninklijke Nederlandsche 
Petroleum Maatschappij.

Omdat het huren van een boorplat-
form plus bemanning vele tienduizen-
den dollars per dag kost, is het zaak 
een put zo snel mogelijk op te leve-
ren. Toen Shell begon aan het boren 
van 22 gasproductieputten in het 
immense North Field voor de kust 
van Qatar was de industriestandaard 
voor dit soort putten 75 dagen tussen 
start en fi nish; maar inmiddels ligt het 
actuele tempo op 45 dagen. Wat een 
reductie op het totale budget bete-
kent van meer dan 600 dagen. 
De 22 putten leveren straks de voe-
ding voor het grote Pearl project dat 
momenteel, als partnerschap tus-
sen Shell en Qatar Petroleum, in aan-
bouw is (foto) en waarin aardgas 
wordt omgezet in hoogkwalitatieve 

olieproducten. (Zie Shell Venster janu-
ari 2009). Vanaf twee productieplat-
forms (momenteel in aanbouw) zul-
len twee grote gasleidingen naar 
een behandelingstation aan de kust 
lopen; daar worden water, conden-
saat, LPG en zwavel uit het ruwe gas 
gehaald. Het gezuiverde gas gaat naar 
de Pearl fabriek die dagelijks 140.000 
vaten brandstoffen maakt. De 120.000 
vaten condensaat en LPG die per dag 
bij de gaszuivering ontstaan worden 
met name gebruikt als grondstof in de 
chemie. 
Op dit moment werken bijna 40.000 
mensen uit meer dan 50 landen op de 
Pearl bouwplaats, een terrein met een 
oppervlakte ter grootte van het Cen-
tral Park in New York. Groot wordt 

ook het waterbehandelingsysteem; de 
bedoeling is dat geen water verloren 
gaat in dit gebied met een woestijn-
klimaat. Bij Pearl ontstaat één vat (159 
liter) water op elk geproduceerd vat 
olieproducten, gevolg van het omzet-
tingsproces waarin aardgas reageert 
met zuurstof. Al het geproduceerde 
water wordt in een eigen zuiverings-
installatie verwerkt, de installatie 
heeft een capaciteit gelijk aan die van 
een stad met een miljoen inwoners. 
Het meeste water wordt hergebruikt 
in de diverse productieprocessen bin-
nen Pearl, het restant gaat naar irri-
gatie van het bedrijfsterrein. Niets 
wordt geloosd op zee. 





“In elk geval zijn er we er mee bezig 
omdat de overheid CCS ziet als een 
belangrijk wapen tegen klimaatver-
andering. Daarom ook wil men mee-
betalen aan twee demonstratiepro-
jecten. De verwachting is dat in de 
toekomst grenzen gesteld worden 
aan de CO2 die uitgestoten mag wor-
den bij olie- en gasproductie en bij 
het gebruik van fossiele brandstoffen 
door consumenten. Daarom zien wij 
de CCS-technologie als een ‘Licence 
to Produce’ voor onze fossiele brand-
stoffen. We weten dat de wereld deze 
fossiele energiebronnen nog tiental-
len jaren nodig heeft en daarom moe-
ten we overheden CO2-oplossingen 
aan kunnen bieden.”
“Of er echt geld mee te verdienen 
valt, is lang niet zeker. Het is een kli-
maatmaatregel en de kans is aanwe-

zig dat het een gereguleerde business 
wordt, waarbij de markt voor de uit-
voering zorgt maar waarbij de over-
heid, via een een of andere toezicht-
houder, de tarieven, en dus ook de 
marges vaststelt. Daarom is het lang 
niet zeker of Shell interesse heeft 
om de rol van uitvoerder op zich te 
nemen. Ook dit hoort tot de gebie-
den waarvoor met het demonstratie-
project van Barendrecht antwoorden 
worden gezocht.”

“Eind afgelopen jaar is een EU Direc-
tive aangenomen die de toegang van 
iedereen tot de porieruimte regelt, 
dus een zogeheten Third Party 
Access. Het is nu aan elk EU-land om 
dit in de nationale wetgeving vast te 
leggen. Je kunt dan eigenaar zijn van 
een leeg gasveld, of van de infrastruc-

tuur om daar CO2 naar toe te bren-
gen en te injecteren, maar je moet 
toegang geven, op gereguleerde voor-
waarden, aan iedereen die CO2 op wil 
bergen. Zoals bijvoorbeeld de Gas-
unie het lange-afstands hoofdgas-
net in eigendom heeft, maar toegang 
moet geven aan shippers die daar hun 
gas doorheen willen laten vervoeren. 
Het is in ieder geval uiterst onwaar-
schijnlijk dat Shell of NAM hun grote 
porieruimte als ‘bijna-monopolist’ 
op de Nederlandse markt kunnen 
brengen.”       

“Bij K12 gaat het om een kleine hoe-
veelheid CO2 die bovendien afkom-
stig is uit het gasveld zelf – en waarbij 
het volume steeds verder terugloopt 



nu het reservoir bijna leeggeprodu-
ceerd is. Bij K12 komen weinig of 
geen van de ‘zachte leerpunten’ aan 
de orde die wel een belangrijke rol 
spelen bij het Barendrecht-project. 
Het gaat dan om aspecten als juridi-
sche aansprakelijkheid, vergunnin-
genprocedures, betaling, al dan niet 
in de vorm van emissierechten, moni-
toring van het uiteindelijk afgevulde 
CO2-veld, veiligheid van de omgeving 
en het verkrijgen van een maatschap-
pelijk draagvlak. Niet alleen voor ons, 
maar ook voor bijvoorbeeld het minis-
terie van VROM en de Nederlandse 
Emissieautoriteit zijn er veel zaken 
waarover nu voor het eerst serieus 
nagedacht moet worden.”

“Toen de overheid ons vroeg om 
demonstratieprojecten die snel zijn uit 
te voeren en betaalbare zijn, is gezocht 
naar een al aanwezige bron van zui-
vere CO2 en naar dichtbij gelegen 
opslagcapaciteit. Toen kwamen we uit 
op West-Nederland met CO2 van de 
raffi naderij Pernis. Vervolgens was de 
vraag of de opslag in waterlagen - aqui-
fers - of in kleine, lege gasvelden moest 
gebeuren. Omdat er veel geologische 
kennis bestaat over de gasvelden en 
weinig over aquifers, en omdat grond-
water beweegt en aardgas miljoenen 
jaren stabiel in een gasveld heeft geze-
ten, viel de logische keuze op berging 
in gasvelden.” 

“CCS is op zich een veilige techniek, 
die met zoveel waarborgen uitgevoerd 
zal worden dat hij overal gebruikt kan 
worden, dus ook in bewoonde gebie-
den. Dat willen we met Barendrecht 
bewijzen. En dan komt het bijzonder 
goed uit dat het een heel klein pro-
ject is waarvan de eerste fase al in 
drie jaar is afgerond, zodat alle tech-
niek en alle zachte leerpunten gede-
monstreerd en bewezen zijn, boven-
dien tegen redelijke kosten. Daarna 
kan dan het grote werk beginnen, op 
land en onder de zee, waarbij, door 
wat in Barendrecht geleerd is, veel 
betere aannames gemaakt kunnen 
worden van de looptijd van de proce-
dures, de eigendomsverhoudingen en 
de nodige investeringen en vergoe-
dingen. In Barendrecht gaat het om 
het bergen van zo’n 0,4 mln ton CO2

per jaar; alleen al het Rotterdam Cli-
mate Initiative, dat door de lokale en 
provinciale overheid wordt gesteund, 
denkt dat ze in 2025 iets van 20 mil-
joen ton per jaar moeten gaan bergen. 
Plus tegen die tijd grote hoeveelheden 
CO2 afkomstig uit Noord-Nederlandse 
elektriciteitscentrales.”

“De raming is dat er zowel onder land 

als onder zee elk een theoretische 
bergingscapaciteit is van ongeveer 
1.000 miljoen ton, zonder het gasveld 
van Groningen. Dat laatste zal nog 
zó lang in gebruik zijn dat het niet 
wordt meegeteld voor CO2-berging. 
Anders dan in ons omringende landen 
zijn hier relatief weinig aquifers, die 
waterhoudende reservoirs. Bovendien 
is de geologische kennis van aquifers 
nog relatief klein. En waar er al aqui-
fers zijn met goede afdekkende lagen 
liggen ze bovendien vaak juist onder 
gasvelden.”

“Dat was een veld met zo’n veertig al 
wat langere tijd geleden verlaten en 
afgeplugde putten waarvan een aantal 
putten inmiddels vlak naast nieuwge-
bouwde woningen ligt. Het zou voor 
iedereen ongewenst zijn geweest om 
zo dicht naast woningen aan moni-
toring van putten te gaan doen. Dan 
had je letterlijk bij mensen in de tuin 
moeten gaan staan. In Barendrecht 
gaat het om één put en bij Ziede-
wij om vier. Allemaal zijn ze nog in 
gebruik; ze zijn goed toegankelijk en 
ook relatief nieuw.” 

“Door onbekendheid van CCS waar-
door veel mensen geneigd zijn te luis-
teren naar mensen die heel enge ver-

halen vertellen. Ons wordt vaak 
verweten dat we de risico’s bagatel-
liseren. Maar er is het omgekeerde 
gebeurd, in alle rapporten, ook in 
de MER, hebben we zelfs de kleinste 
risico’s uitgebreid onderzocht en op 
basis van vaak zeer conservatieve aan-
namen aangetoond dat zelfs dan de 
lekdichtheid en de veiligheid niet in 
gevaar is. Ik moet eerlijk zeggen dat ik 
in het begin intern regelmatig tegen-
wind kreeg van onze deskundigen 
die vonden dat ik ze reacties vroeg op 
wat zij irreële veronderstellingen von-
den. Het nadeel van deze benadering 
is wel dat oppervlakkige lezers juist 
reageren met: ‘Er zijn dus heel wat 
risico’s aan verbonden.’”

“Nee, maar iedereen weet dat een vol-
strekt risicoloze samenleving niet 
bestaat. Het is de verantwoordelijk-
heid van de overheid om de toelaat-
baarheid en de omvang van de risico’s 
vast te stellen. En wij blijven dan bin-
nen die grenzen.” 

“Zonder enig probleem. En dan gaat 
u me nu vragen of ik er ook zou wíl-
len wonen. Ik werk vanuit en woon 
in Drenthe. Grappig genoeg woon 
ik in een gemeente waaronder zich 
een leeg gasveld bevindt dat ook een 
mogelijke kandidaat is om in de toe-
komst gevuld te worden met CO2.”





e ‘fout’ van Karl-Heinz 
Wolf was dat hij tijdens 
een openbare informatie-
avond in Barendrecht over 

de plannen om daar in twee kleine, 
lege gasvelden als demonstratiepro-
ject CO2 op te bergen, opstond en 
vertelde dat het een volkomen veilige 
techniek is. “Die opmerking mocht ik 
daar kennelijk niet maken.”
Terwijl Wolf, zelf woonachtig in het 
bij Barendrecht gelegen Poortugaal, 
best wel enig recht van spreken had. 
Immers, hij is opgeleid als geoloog/
mineraloog en geofysicus, is gepro-
moveerd op de effecten van onder-
grondse kolenbranden en geassoci-
eerde effecten in de bovenliggende  
afdeklagen, en is Universitair Hoofd-
docent Petrofysica aan de TU Delft 
“op het brede terrein van gesteente 
met onder andere gassen, zoals CO2,
in de diepe ondergrond, en actief 
in onderzoek naar Enhanced Gas 
Recovery”. 
Wolf is in Delft trots op het nieuwe 
laboratorium waarin hij met zijn stu-
denten en promovendi onder andere 
gesteentelagen onderzoekt, bijvoor-
beeld op hun doordringbaarheid voor 
gassen. “Het is ons in het lab in elk 
geval nog nooit gelukt om een door-

stroming te krijgen in kleisteen waar-
bij we onder in situ condities [dus de 
druk en temperatuur zoals die in de 
diepe bodem heersen] probeerden 
om er CO2 doorheen te persen.” 
Wolf was tevens betrokken bij een 
reeks praktijkproeven met CO2-injec-
tie in steenkoollagen, onder andere in 
Polen, waarbij ook gekeken wordt naar 
de winning van koolbedmethaan uit 
steenkool met behulp van CO2-injectie.

In zijn lab in Delft is Wolf een snelle 
prater, maar wil één ding direct bena-
drukken: “Ik ben een wetenschapper, 
ik heb wat betreft het Barendrecht-
project geen bindingen met Shell. En 
in Barendrecht was ik alleen aanwe-
zig omdat ik in de directe buurt woon 
en omdat ik het sociaal-maatschappe-
lijk een heel bijzonder project vind. 
Nee, niet technologisch, technisch 
stelt het helemaal niets voor.”
Maar de angst dan die bij bewoners 
leeft dat het CO2 kan ontsnappen, bij-
voorbeeld langs breuken? Wolf: “Het 
kan niet. Ten eerste omdat het CO2

onder lagere druk wordt opgeborgen 
dan die van het omringende gesteente 
en water in bovenliggende lagen. Als 
er ooit al iets zou gebeuren, dringt 

geen CO2 uit het reservoir naar bui-
ten, maar water van buiten in het 
reservoir. Ten tweede treedt mine-
ralisatie op.” Pakt om dit te bewijzen 
vanaf een kast een brok reservoirge-
steente en wijst op licht gekleurde 
adertjes daarin. “Kijk, een breuklijn, 
helemaal opgevuld met een carbo-
naat; er zit altijd wel ergens ijzer, cal-
cium en magnesium in de grond om 
tot mineralisatie te komen.”
Maar er is meer. “Zou er een grotere 
breuk optreden, wat in de nogal sta-
biele West-Nederlandse ondergrond 
alleen een theoretische mogelijkheid 
is, dan is ook in dat geval de water-
druk rond het reservoir hoger dan 
daarbinnen zodat het water mengt 
met het superkritisch geworden CO2.
[een gas met vloeistofeigenschappen.] 
Natuurlijk dringt CO2 uiteindelijk 
langzaam door gesteente heen, maar 
dat gaat in geologische tijdsbegrip-
pen; CO2-moleculen trekken 10.000 
keer zo langzaam door de afdichtende 
laag boven het reservoir dan methaan-
moleculen, en dat methaan heeft al 
miljoenen jaren in dat reservoir opge-
borgen gezeten.” 

Karl-Heinz Wolf is rond ‘Barendrecht’ 

vooral verbaasd over de hoge mate 
van emotie, die niet steunt op tech-
nisch-wetenschappelijke kennis. “Als 
een blad als kop gebruikt “Bom onder 
Barendrecht”, dan ben je, zelfs als je 
zegt dat dit alleen maar een citaat is 
van iemand uit de politiek, als jour-
nalist bezig mensen zinloos bang te 
maken. Waarom doe je dat?” 
Vanuit deze irritatie nodigde Wolf  in 
principe iedereen uit om te komen 
praten. Vertegenwoordigers uit Baren-
drecht, waaronder politici kwamen 
begin maart een bezoek brengen aan 
het laboratorium op de TU Delft. “Ik 
vind dat er neutraler over gepraat 
moet worden. Iedereen is hier wel-
kom om naar eer en geweten verteld 
te krijgen wat we weten. Mijn sala-
ris wordt betaald door de samenle-
ving, dus heeft die samenleving ook 
het recht om van mijn kennis gebruik 
te maken.” 
Wolf constateert:





oewel de wereld-
wijde recessie ern-
stig is en de duur 
ervan onzeker, 

moet de wereld de aandacht blijven 
richten op het verstrekkende gevaar 
van klimaatverandering. Als we slim 
zijn richt het beleid zich op het dub-
bele doel van het stimuleren van de 
groei en het voorkomen van opwar-
ming van de aarde.
Overheden die bezig zijn met het 
modelleren van een opvolger van het 
Kyoto Protocol op de eind dit jaar te 
houden VN Klimaatconferentie in 
Kopenhagen, moeten sterke prikkels 
inbouwen om de uitstoot van broei-
kasgassen te verminderen. Als dit lukt 
kan het een stimulans geven aan par-
ticuliere investeringen en helpen bij 
het economisch herstel. 
Het brede kader voor een effectief en 
efficiënt antwoord op opwarming is 
al jaren bekend. Het is een stelsel dat 
een bovengrens stelt aan CO2-emis-
sies, in combinatie met verhandel-
bare emissierechten is dit de meest 
kosteneffectieve reductiemaatregel. 
Een zo breed mogelijke invoering van 
energiegebruiksnormen voor appara-
ten, voertuigen en gebouwen, helpt 
bedrijven en personen om minder 
energie te gebruiken. 

Bovendien kunnen specifieke beleids-
maatregelen ervoor zorgen dat de 
wendbaarheid van de markt en het 
bedrijfsleven maximaal wordt benut 
in de speurtocht naar beheersing van 
broeikasgasemissies. Zoals:

het maken van afspraken tus-
sen groepen van sleutellanden 
over emissiereductie in bepaalde 
bedrijfstakken;
het stimuleren van bedrijven om 
sneller te komen met technolo-
gie om CO2 op te vangen en veilig 
ondergronds op te bergen;
het instellen van technologiefond-
sen voor ontwikkeling en demon-

stratie van nieuwe technologieën 
met een hoog potentieel om CO2-
emissies te verlagen, zoals moderne 
biobrandstoffen. 

Tot nu toe hebben onderhandelaars 
gezocht naar een wereldwijde over-
eenkomst die verteerbaar is voor 
zowel ontwikkelde als ontwikkelende 
landen. Dat mag het uiteindelijke doel 
zijn, het blijkt tot nu toe een duivels 
moeilijke opgave. 
Een mogelijk opstapje kunnen over-
eenkomsten vormen tussen kleinere 
groepen van kernlanden om de uit-
stoot door grote emitterende secto-
ren te beperken. Dit kunnen belang-
rijke bouwstenen zijn voor een breder 
akkoord. Hoofdaandachtsgebieden 
zijn elektriciteitsproductie, die goed 
is voor zo’n 35% van de wereldwijde 
CO2-uitstoot, en de productie van 
cement, chemicaliën en staal. 
Het zich richten op een beperkt aan-
tal van de belangrijkste landen is een 
compromis. Dergelijke overeenkom-
sten verminderen de zorg die bestaat 
bij bedrijven die op wereldniveau 
concurreren. Hun angst is dat strikte 
emissieregels in één regio een con-
currentienadeel opleveren tegenover 
bedrijven in landen met een minder 
strikt beleid. 
Een voorbeeld; 

 Die 
zijn samen goed voor 80% van de 
kolengestookte wereldcapaciteit. 
Zo’n akkoord zou mechanismen kun-
nen omvatten als de overdracht van 
clean-coal technologie van ontwik-
kelde landen naar ontwikkelingslan-
den. Cap-and-trade systemen kunnen 
ook geld opleveren via het veilen van 
emissierechten.  

De nood is hoog. Alleen al in Azië 
wordt de komende tien jaar zo’n 800 
gigawatt [800.000 megawatt] aan 
kolengestookte capaciteit neergezet, 
dat is net zoveel als de huidige totale 
capaciteit aan elektriciteitsproductie 
van de EU. Als ze er staan stoten deze 
centrales meer dan vier miljard ton 
CO2 uit per jaar – net zoveel als alle 
energiegerelateerde emissies van de 
EU – en de centrales staan er voor der-
tig jaar of meer. 

De klimaatonderhandelaars moeten 
ook hoge prioriteit geven aan CCS, 
het opvangen en opslaan van CO2.
Hoewel een groter gebruik van her-
nieuwbare en nucleaire energie helpt 
om emissies te verminderen, zal deze 
bijdrage niet de snelgroeiende vraag 
naar energie bij kunnen houden. 

Het ‘schoonmaken’ van fossiel is een 
noodzakelijke en essentiële brug naar 
een lage-koolstoftoekomst. Volgens 
het IPCC  (UN Intergovernmental 
Panel on Climate Change) kan CCS 
55% procent bijdragen aan de emissie-
reducties die volgens wetenschappers 
nodig zijn om in deze eeuw de opwar-
ming van de aarde in bedwang te hou-
den. Bedrijven zijn echter terughou-
dend in het investeren in CCS omdat 
het aanzienlijke kosten kent en geen 
opbrengsten. Om het potentieel van 
CCS waar te kunnen maken moeten 
er prikkels komen om te investeren 
en om er geld mee te verdienen. 
Beleidsmakers moeten CCS op meer-
dere manieren stimuleren. Ten eerste 
moet CO2-emissie een prijs krijgen. 
Dat kan door grenzen vast te stellen 
aan de uitstoot en markten te creëren 
waarop rechten gekocht en verkocht 

kunnen worden, zoals het Euro-
pean Emissions Trading Scheme. Ten 
tweede moet CCS erkend worden bin-
nen het Clean Development Mecha-
nism van het Kyoto Protocol, waarbij 
ontwikkelde landen kunnen investe-
ren in emissiereducerende projecten 
in ontwikkelingslanden. 
Tenslotte moeten regeringen de ont-
wikkeling en demonstratie stimuleren 
van technologieën die beloften inhou-
den voor een lage-koolstoftoekomst. 
De spectaculaire daling van de ener-
gieprijzen in het afgelopen halfjaar 
maakt het immers 

Het is duidelijk dat krap bij kas zit-
tende overheden moeite hebben 
om het geld voor dit alles te vinden. 
Maar emissiehandelsystemen kun-
nen een alternatieve bron van inkom-
sten vormen. De EU zette recentelijk 
bijvoorbeeld 300 miljoen verhandel-
bare emissierechten apart, toe te wij-
zen aan innovatieve projecten voor 
hernieuwbare energie of CO2-opslag. 
Afhankelijk van de marktprijs van een 
ton CO2, kan dit zo’n  6-9 miljard euro 
steun betekenen om dergelijke tech-
nologieën tot commerciële schaal te 
brengen. 

Niemand weet of de economische 
crisis maanden of jaren gaat duren. 
Maar een goed resultaat in Kopenha-
gen dient de wereld voor de komende 
tientallen jaren door groei te stimu-
leren en door stappen te zetten om 
de emissie van broeikasgassen onder 
controle te krijgen.”

Jeroen van der Veer is tevens voor-
zitter van de werkgroep Energie en 
Klimaatverandering van de Euro-
pean Round Table of Industrialists.



Met een klein feestje startten op 
12 februari de booractiviteiten 
van de NAM in het Zuid-Drentse 
Schoonebeek. Volgens plan zal 
medio volgend jaar de eerste olie 
stromen uit een veld dat in 1996 
werd stilgelegd maar nog steeds 
zo’n 750 miljoen vaten ruwe olie 
bevat en daarmee het grootste 
landolieveld van West-Europa 
is. De NAM denkt de komende 
kwart eeuw nog zo’n 100-120 
miljoen vaten uit het nu in ont-
wikkeling genomen deel van het 
veld te kunnen produceren. 
Voor de herontwikkeling wor-
den de komende twee jaar 73 
putten geboord vanaf 18 produc-
tielokaties. Het gaat om produc-
tieputten en stoominjectieput-
ten die op zo’n 800-900 meter 
diepte horizontaal door het olie-
veld lopen. Lagedruk-stoomin-
jectie is nodig om de zeer zware 

olie winbaar te maken. Er komen 
geen ‘ja-knikkers’ terug, de pro-
ductie gebeurt met elektrische 
pompinstallaties.
Voor het Schoonebeek veld is 
een heel nieuw businessplan 
gemaakt waarbij de olie per pijp-
leiding wordt afgevoerd naar 
een raffinaderij in het nabijgele-
gen Duitse Lingen. Vroeger werd 
de olie per trein afgevoerd naar 
het Rijnmondgebied. 
Voor het project wordt bij 
Schoonebeek een gecombi-
neerde stoom- en stroomfabriek 
gebouwd. Het productiewater 
van de oliewinning wordt per 
pijpleiding afgevoerd naar en 
geïnjecteerd in een aantal lege 
gasvelden in Twente.  
Het project biedt tijdens de aan-
legfase naar schatting zo’n 2.500 
mensjaren directe en indirecte 
arbeid. 

Hoeveel stroom produceert een 
windmolen? Het hangt van nogal 
wat factoren af, maar minder dan 
veel mensen denken. 
Meestal wordt de capaciteit van een 
windmolen genoemd, bijvoorbeeld 
‘drie megawatt’. Vaak wordt ook 
vermeld hoeveel woningen door de 
windmolens van elektriciteit kun-
nen worden voorzien, soms is dit 
meer dan honderdduizend als het 
om een groot park gaat. 
Als een molen een nominale capaci-
teit heeft van 3 MW wil dat zeggen 
dat in maximale omstandigheden, 
dus een ononderbroken optimale 
windsterkte en geen enkele storing, 
in een jaar 8.760 x 3.000 is 26,28 
miljoen kilowattuur wordt gepro-
duceerd. Omdat het gemiddelde 
Nederlandse gebruik per huishou-
den momenteel 3.400 kWh per jaar 
is, zou die ene molen een theoreti-
sche 7.730 woningen kunnen onder-
houden. (In de VS, waar het gemid-
delde gebruik op 10.650 kWh ligt, 

zou het gaan om 2.470 woningen, 
dit maakt internationale vergelijkin-
gen maken lastig.) Echter, niet altijd 
waait de wind, vaak te weinig, soms 
teveel, en molens staan ook stil door 
storingen. Windmolens in Neder-
land realiseerden in 2006 daarom 
gemiddeld slechts 20 procent van 
hun theoretische capaciteit – het 
staat in het landenrapport van het 
IEA (Internationaal Energie Agent-
schap). Daarom geen 7.730 wonin-
gen per 3 MW molen, maar slechts 
1.545. Maar, de grondstof is gratis en 
groen. Veel hoger qua capaciteits-
benutting scoorden de kerncentrale 
van Borssele (77,7% in 2006) en de 
grote werkpaarden van onze elek-
triciteitsvoorziening, gasgestookte 
warmtekrachtcentrales (61,3%) en 
conventionele kolen- en gascen-
trales (47,1%). Gas- en kolencentra-
les worden afgeschakeld buiten de 
gebruiksspitsuren, elektriciteit van 
windmolens wordt altijd met voor-
rang toegelaten tot het net. 





elofte maakt schuld, ook als 
die belofte meer dan tien jaar 
geleden is gedaan. Toen des-

tijds het miljardeninvesteringsproject 
PER+ werd ontworpen en bij vergun-
ningverlener DCMR op het bureau 
lag, had Shell toegezegd dat tien 
jaar na de ingebruikneming van de 
nieuwe installaties een eind gemaakt 
zou worden aan het stoken van rest-
producten uit de olieraffi nage. Dat 
zou, in aanvulling op PER+, een vol-
gende aanzienlijke reductie van de 
uitworp aan zwaveldioxide, stikstof-
oxiden en stof opleveren.  
Shell Pernis bestaat uit een aantal 
complexen: op het zogeheten ABC-
terrein werd destijds de PER+-investe-
ring gedaan en toen die gereed was, 
kwam daarmee een eind aan het sto-
ken van residuale olie voor de produc-
tie van processtroom en het bedrijven 
van de olieinstallaties. 
Op het zogeheten KLM-terrein, waar 
onder andere de twee grote fabrieken 
staan die samen dagelijks zo’n 60.000 
ton [zo’n 45.000 liter per minuut] 
ruwe olie kunnen destilleren, werd 
in zowel Ketelhuis 4 als in de fornui-
zen van de beide oliefabrieken door-
gegaan met het verstoken van residu-
ale olie. Voor zowel Ketelhuis 4 als 
de beide oliefabrieken moest in de 
beloofde tweede fase van PER+ een 
oplossing komen. 

Onbeantwoord bleef aanvankelijk 
de vraag hoe die oplossing eruit zou 
moeten zien. René de Bie, tot begin 
dit jaar site utilities manager, en in 
die rol verantwoordelijk voor zaken 
als water, stroom, (pers)lucht en pro-
cesstoom: “In totaal is een vijftal 
opties bekeken, waaronder vergassing 
van residu, maar in 2001 viel de keuze 
uiteindelijk op cogeneratie plus het 
ombouwen van de fornuizen van de 
beide crude distillers zodat ook die 
met aardgas gestookt konden worden 
inplaats van met residu.” 

Een nouveauté was de keuze van Shell 
om de cogeneratiecentrale te laten 
bouwen en exploiteren door een 
apart bedrijf, Pergen, honderd pro-
cent eigendom van het Franse Air 
Liquide. 
Waarom deze outsourcing? Volgens 
Rolf Vlaming, plant manager van 
Pergen en werknemer van Air 
Liquide, kwam het door een eerdere 
keuze van zijn werkgever om, naast 
de productie van luchtgassen, water-
stof en koolmonoxide cogenera-
tie als derde kernactiviteit te kiezen. 
De eerste centrale die men in Neder-
land bouwde staat in Rozenburg. Vla-
ming: “Shell zag dat wij daar een zeer 
hoge betrouwbaarheid [het uitval-
len van het systeem] en beschikbaar-

heid [hoe lang het duurt voor het 
systeem na zo’n ‘trip’ weer in bedrijf 
is] realiseerden.” 
De Bie: “Zij konden het goedkoper 
bouwen en exploiteren en op het 
moment dat de beslissing werd geno-
men was cogeneratie bij Shell geen 
core business waarin we wilden 
investeren.” 
Omdat Pergen strikte verplichtingen 
voor betrouwbaarheid en beschik-
baarheid is aangegaan zijn veel delen 
van de fabriek dubbel uitgevoerd, 
inclusief dubbele stoomketels ach-
ter elk van de beide gasturbines. Vla-
ming: “Shell heeft voor haar stoom-
productie nu met een commercieel 
denkende partij te maken. Wij weten 
dat wij alleen geld kunnen verdienen 
als Shell tevreden is, maar ik realiseer 
me dat het voor hen toch een andere 
situatie is dan dat ze nog een eigen 
ketelhuis opereren.”  

Cogeneratie is het vakjargon voor het 
opwekken van zowel elektriciteit als 
warmte, lees stoom. 

Wat betekent dat dat 
percentage van de energie-inhoud van 

het aardgas na verbranding beschik-
baar is als stoom en elektriciteit. Een 
conventionele elektriciteitscentrale 
waarbij de warmte, bij gebrek aan 
afnemers als een industrie, glastuin-
bouw of een stadsverwarmingssy-
steem, geloosd wordt op de lucht of 
op het oppervlaktewater, heeft een 
rendement van op z’n best zo’n 45 
procent. 
Rolf Vlaming: “Wij lozen helemaal 
geen koelwater, al het water dat wij 
innemen wordt stoom en wordt 
gebruikt op de raffi naderij. We halen 
dat uniek hoge rendement omdat we 
de restwarmte uit ons proces gebrui-
ken om het water voor te verwarmen 
dat we tot stoom koken; bovendien 
gebruiken we daarvoor restwarmte 
die we van Shell krijgen van hun 
crude distillers. Volgens DCMR [de 
centrale milieudienst in het hele Rijn-
mondgebied] heeft deze centrale 
daardoor zowel de laagste emissies 
als het hoogste rendement van alle 
grootschalige elektriciteitscentrales in 
Nederland.” 
Pergen kent nog een andere bijzon-
derheid, namelijk dat het ketelwa-
ter, een volume van zo’n 850 kubieke 
meter per uur, wordt gedeminerali-
seerd, dus ontdaan van kalk en zou-
ten om aanslag in ketels en leidingen 
te voorkomen, in een aparte fabriek, 
eigendom van waterleidingbedrijf 



Evides. Vlaming: “Het is dus een stuk 
outsourcing in wat al een outsourcing 
is; Evides ziet demineralisering van 
industriewater als een interessante 
specialisatie en deed daarom een aan-
trekkelijk aanbod.”  

Een raffi naderij is een grote stoomge-
bruiker, het wordt als hogedruk- en 
middendrukstoom gebruikt in tal van 
destillatie- en opwerkingsprocessen 
in de olieproductie en in de chemie. 
De Pergen installatie kan maximaal 
zo’n 800 ton stoom per uur aan Pernis 
leveren. Gemiddeld zal dit niveau een 
stuk lager liggen. Omdat Pernis, over 
een heel jaar gezien, in totaliteit een 
‘elektriciteitsexporteur’ is, door inves-
teringen in cogeneratie tijdens PER+,  
gaat het merendeel van de in Per-
gen opgewekte elektriciteit richting 
openbaar net; Eneco koopt van Per-
gen 250 MW capaciteit, zo’n 50 MW 
wordt door Shell op het Pernis-ter-
rein gebruikt. 

 waarbij de absolute 
eis geldt dat geen moment een uit-
val van stoom, stroom, koelwater en 
instrumentlucht mag plaatsvinden. 
Dan wordt het plotseling een soort 
‘openhartchirurgie’ zoals het intern 
wel is aangeduid. Om elk risico uit 
te sluiten tijdens de ingebruikstel-
ling, draaiden daarom zelfs geruime 
tijd twee harten, de Pergen-centrale 
en Ketelhuis 4. Deze laatste fabriek is 
voor het grootste deel eind jaren vijf-
tig gebouwd en is daarmee een ware 
‘stoomveteraan’. Ondertussen zijn vier 
stoomketels van Ketelhuis 4 gestopt 
en rond het uitkomen van deze Shell 
Venster zal de laatste volgen. De Bie: 
“Pas als we voldoende zekerheid heb-
ben dat Pergen storingsvrij draait, 
sluiten we ook de laatste capaciteit 
van Ketelhuis 4.”  En heeft het KLM-
terrein weer één stoomhart.   

De ‘openhartchirurgie’ betekende in 
de praktijk dat ongeveer honderd 
tie-ins moesten worden gemaakt, dus 
aansluitingen van het ‘hart’ op het 
bestaande en vernieuwde leidingnet-
werk. Rolf Vlaming: “Temidden van 
het hele raffi naderijcomplex maakte 
Shell een terrein voor ons vrij en daar-

binnen moesten we bouwen, dus ook 
met alle veiligheidseisen die gelden 
voor het werken temidden van een 
operationele raffi naderij.” René de 
Bie: “Het maken en in bedrijf nemen 
van tie-ins in een draaiende raffi na-
derij vergt grote samenwerking tus-
sen Shell en Air Liquide plus heel 
goed risico- en veiligheidsmanage-
ment. Op die gebieden is het pro-
ject zeer geslaagd. Minder geslaagd 
was de bouwvertraging die optrad 
door een aantal tegenvallers. Vlaming: 
“Een belangrijke tegenvaller was dat 
de [Amerikaanse] leverancier van de 
stoomketels op een maandagochtend, 
volkomen onverwacht, meldde dat 
hij bescherming had gezocht onder 
Chapter 11, de aanloop tot een faillis-
sement. Air Liquide Engineering heeft 
vervolgens de ketels afgebouwd maar 
dat leverde al met al een aanzienlijke 
vertraging op.” 
Blijft tot slot de vraag: wat doet Shell 
nu met het raffi nageresidu dat vroeger 
in Ketelhuis 4 werd verstookt? René 
de Bie, die inmiddels manager is van 
de productie-eenheid RDU (Refi nery 
Destillation and Hydroprocessing),
vertelt dat dit residu wordt afgezet 
op de wereldwijde markt van zware 
scheepsbrandstoffen. 





oals een goeroe niet moe 
wordt zijn mantra’s te herha-
len, zo brengen media de grote 

boodschap van onze dagen: de tegen-
woordige mens moet in grote vrees 
leven voor de eindige energievoorra-
den of klimaatverandering. 
Op hezelfde moment echter zijn 
overal ter wereld uitvinders, resear-
chers en technologen keihard aan 
het werk om de nieuwe technolo-
gieën te ontwikkelen waar iedereen 
op wacht. Samen brengen ze telkens 
weer gedurfde, innovatieve produc-
ten op de markt. Een mooi voorbeeld 
is de supersonische Twister-gasschei-
der die, kort samengevat, vloeistof-
fen uit gas destilleert door het meng-
sel met supersonische snelheden 
door een buis te jagen. Deze com-
pacte scheidingsinstallatie (waarin, 
anders dan bij het conventionele pro-
ces, geen chemicaliën nodig zijn) is 
bezig aan een bescheiden triomftocht 
door de olie- en gaswereld. De tech-
nologie levert namelijk een fl inke bij-
drage aan een betere energievoorzie-
ning wereldwijd, met interessante 
rendementsverbeteringen en kos-
tenbesparingen in het traject tus-
sen putmond en het begin van de 
gastransportleiding. 
Hugh Epsom, sales director van Twis-
ter BV in Rijswijk en zelf werktuig-
bouwkundig ingenieur, vertelt over 
een vernuftige uitvinding die na jaren-
lang investeren en doorontwikke-
len tot een superieur product heeft 

geleid. Voortgekomen uit een doch-
teronderneming van Shell, is Twister 
nu een autonoom opererende onder-
neming (waarin Shell overigens wel 
weer, net als in de begindagen, een 
aandelenbelang van veertig procent 
heeft) die tot in de verste uithoeken 
zijn vleugels uitslaat, en gelijktijdig 
veel Nederlandse toeleveringsbe-
drijven en kenniscentra van orders 
voorziet. 
Het verhaal van Epsom leert weer 
eens dat tussen tussen researchlabora-
torium en testruimte een ‘lange adem’ 
een onontbeerlijk onderdeel is van 
het instrumentarium van de techno-
logieondernemer. Immers, al in 1996 
kreeg NAM-ingenieur Kees Tjeenk 
Willink zijn eerste idee over Twister. 
(Zie kader ‘Twister als merknaam’.)  

Dat de supersonische Twister gas-
droger vele malen compacter is dan 
een standaard gasscheidingsinstal-
latie, zal de onbevangen waarnemer 
bij bezoek aan een Twister-opstelling 
niet meteen opvallen. Maar wie de 
installatie van dichtbij aanschouwt, 
ontkomt niet aan groeiende bewonde-
ring voor een dergelijk staaltje tech-
nologisch vernuft. Hugh Epsom glim-
lacht: “Toch is de Twister veel kleiner, 
en weegt hij vele malen minder dan 
de concurrentie. Onze gasdroger 
kan bovendien onbemand opereren 
wat in onze grootste markt, de olie- 
en gaswinningsindustrie, een niet te 

onderschatten voordeel biedt.”
Omdat geen bedieningspersoneel op 
de installatie nodig is kunnen modu-
lair gekoppelde Twisters ingezet 
worden op platforms in afgelegen, 
moeilijk te produceren gasvelden in 
bijvoorbeeld arctische gebieden of bij 
onderzeese productieinstallaties. Dit 
laatste is bijvoorbeeld al gebeurd op 
productielocaties van Shell op grote 
diepte in de Golf van Mexico. “Daarbij 
moet je bedenken”, legt Hugh Epsom 
uit, “dat de reuzenplatforms waar-
aan we nu zo gewend zijn een enorm 
effect op hun omgeving hebben, en 
niet altijd geschikt zijn bij grotere zee-
diepten of in arctische gebieden. Ze 
brengen veel scheeps- en helikop-
terverkeer met zich mee, vereisen 
een zware verankering en leiden tot 
verstoring van locale ecosystemen. 
Installaties voor gasproductie zullen 
daarom in de toekomst op de zeebo-
dem liggen. Onze apparatuur is daar 
uitermate geschikt voor omdat het 
een compact, gesloten proces is waar-
voor geen chemicaliën vereist zijn.”

Maar nu eerst maar eens de vraag: 
waarom zijn er eigenlijk gasschei-
dingsinstallaties nodig? Epsom: ”Gas 
kan niet zomaar uit de productieput 
de transportleidingen in. Het moet 
aan bepaalde specifi caties voldoen. 
Vrij ronddwalende vloeistoffen in het 
gasnet leveren gevaar op als ze in de 
gasbranders arriveren. Vloeistoffen 

hebben de neiging zich op te hopen 
in pijpleidingen en belemmeren dan 
de doorstroming; ook kan er corrosie 
optreden. Daarom moeten - vóór het 
gas in het leidingnet stroomt – de con-
denseerbare dampen afgescheiden 
worden.” 
En wat is nu het verschil met de tra-
ditionele gasscheidingsinstallaties? 
“Daar zijn meerdere processtap-
pen nodig. Veelal wordt het gas eerst 
gedroogd met chemicaliën, en wor-
den daarna de zwaardere koolwater-
stoffen verwijderd met een turbo-
expander of ‘Joule-Thompsonklep’. In 
de Twister-installatie worden expan-
sie, condensatie en scheiding van gas-
sen en vloeistoffen, en vervolgens 
recompressie gecombineerd. Verge-
leken met de conventionele metho-
den is Twister superieur omdat meer 
waardevol condensaat  teruggewon-
nen wordt, zonder gebruik van chemi-
caliën, met name glycol. Vergeleken 
met installaties die wèl chemicaliën 
inzetten, is er dus een duurzaam-
heids- en milieuaspect: met name bij 
de terugwinning van glycol door uit-
damping komen stoffen als CO2, ben-
zeen, tolueen en xyleen vrij. Boven-
dien kost dit procédé ook nog eens 
veel energie. De Twister is een stuk 
milieuvriendelijker, en omdat deze 
onbemand kan functioneren, leidt dat 
al met al tot een kostenbesparing van 
vijfentwintig procent.”



Inmiddels is het ontwerp van de Twis-
ter verbeterd zodat nu over ‘Twis-
ter Mark II’ wordt geproken. Hugh 
Epsom licht toe: “Tijdens het uitge-
breid testen van deze ‘Mark II’ in het 
research- en technologiecentrum 
van Gasunie hebben we de resulta-
ten van het dehydratie- [vochtonttrek-
king] en condensatieproces kunnen 
verbeteren.” 
“Verder hebben we hier in Rijswijk 
ook het ‘zusje’ van de Twister ont-
wikkeld, de ‘Hydrate Separator’”, ver-
telt Epsom niet zonder trots. “Daarin 
wordt het mengsel van hydraten, 
vloeistoffen en gas dat uit de Twister-
straalpijpen komt, omgezet in geschei-
den gas- en vloeistofstromen die vol-
komen vrij zijn van hydraten.” 
Na vele testronden op vijf landloca-
ties en testprogramma’s met NAM en 
Gasunie in Nederland, SPDC in Nige-
ria en StatoilHydro in Noorwegen, 
zorgden de twaalf Twister-buizen op 
het Berhad-11 offshore platform van 
Shell en Petronas in Maleisië in 2003 
voor een doorbraak voor Twister B.V. 
Een andere installatie (met zes Twis-
ter-buizen) staat in Nigeria, waar het 
gereinigde gas direct aan een electri-
citeitscentrale wordt geleverd. 

Andere offshoreprojecten zijn in ont-
wikkeling voor Brazilië, Noorwegen 
en Colombia. Een nieuw toepassings-
gebied wordt ontwikkeld voor Chili 
waar de overheid gas wil schoonma-
ken dat afkomstig is uit grote vuil-
stortplaatsen. Epsom: “Dat werd tot 
voor kort niet echt mogelijk geacht; 
ondermeer vanwege siloxanen, een 
bijproduct van aërosolen gebaseerd 
op silicaten. Deze kunnen verbran-
dingsinstallaties grote schade toebren-
gen. Tot onze vreugde bleek de Twis-
ter echter prima en schadevrij met 
deze stoffen uit de voeten te kunnen.” 
Verder kan zogeheten ‘zuur gas’ [gas 
dat waterstofsulfide, CO2 en corro-
sieve zwavelcomponenten bevat] in 
een voorbehandelingsfase gescheiden 
en gereinigd worden. Epsom: “Hier-
van zijn enorme voorraden wereld-
wijd aanwezig - onnodig te zeggen dat 
als je die kunt verwerken… “ 
En: “Het zijn slechts enkele voorbeel-
den van de verbreding waar ze aan 
werken. Weliswaar zal onze grootste 
markt de olie  en gaswinningindustrie 
blijven, maar de Twister-technologie 
kan bij heel andersoortige projecten 
worden ingezet. We willen geen one 
trick pony worden.” 



Groningen-gasveld  jaar: 
een jubileum van formaat.

Natural Gas, 
key to a sustainable 
energy future

( / , Martiniplaza, Groningen)



oen Dirk Koning als 31-jarige in 
september 1963 de raffi naderij 
Pernis verruilde voor de gasloka-

tie Slochteren werd hij door zijn NAM 
collega’s daar gewaarschuwd: “de gas-
behandelingsinstallaties die werden 
gebouwd zouden de grootste wor-
den die NAM ooit had neergezet. Ik 
had echter gewerkt bij de crude dis-
tillers van Pernis, dus ik was wel wat 
gewend. Ik ging nu van olie koken 
naar gas drogen.” 
Wat assistent-productiemachinist 
Koning, die in 1975 over ging naar de 
veiligheidsdienst van NAM, wel hoogst 
indrukwekkend vond waren de veld-
testen. “Dan brulde het gas eruit, tot 
600.000 kubieke meter per dag, met 
aan de top van de put een druk van 
zo’n 295 bar. En ondanks die enorme 
productie daalde de druk niet. “De 
manometer is stuk”, zei men, en er 
werd een nieuwe geplaatst. Maar hij 
was niet stuk, langzaam groeide het 
besef dat een ongeloofl ijk groot gas-
veld was aangeboord.” 
Ook de eerste winter, die legendari-
sche van 1963, waarin Reinier Paping 
de Elfstedentocht won, maakte diepe 
indruk op Koning, Noord-Nederland 
veranderde in een poolgebied. “Met 
balen stro maakten we muren om de 
gasbehandelingsunits om de wind en 
de sneeuw te keren; het was misschien 
ook toen al tegen de veiligheidsregels, 
maar het was wel de enige manier om 
de productie op gang te houden.” Op 9 
december was immers de gaslevering 
gestart aan de in die zomer opgerichte 
Gasunie en hoe koud het ook werd, de 
levering moest doorgaan, Nederland 
gebruikte immers met de dag meer 
aardgas. 
In die eerste tijd draaide Koning vaak 
in eenzaamheid zijn wacht in de con-
tinudienst op de Slochterenlokatie. 
Hij herinnert zich zijn drie collega’s 
nog, Huib Kramer, Leen Kwak en Luit 
Pilon. “Ik ben de enige van de vier die 
er nog is.” 
“Vanaf Hoogezand waar ik woonde, op 
de fi ets naar Slochteren en weer terug. 
De enige afl eiding die je toen had was 
dat er nog geboord werd. Je liep wel 
eens een tijdje mee met zo’n boring.” 
Toen in 1964 de lokatie Slochteren 
klaar was, acht productieputten en 
vier gasbehandelingseenheden, en 
de operators een dienstauto hadden, 
werden er ook introductiecursussen 
gegeven in de gas- en olievelden van 

Schoonebeek. In 1990 ging Koning 
met pensioen. Hij bleef in het Noor-
den wonen en is nu vrijwilliger bij het 
museum de olie- en korenmolen De 
Wachter in Zuidlaren. “Elke dinsdag 
ben ik er en werken we met een groep 
aan het onderhoud van de stoomke-
tels. Tot eind september bedienen 
we elke zaterdag de stoomketels en 
stoommachines.” 
Een enkele keer rijdt Dirk Koning nog 
wel eens door het Groningse land, 
en ziet de grote lokaties waarmee de 
NAM vijftig jaar na de eerste gasvondst 
nog steeds het Groningenveld produ-
ceert. “Het was een goede tijd”, kijkt 
hij terug. “We hebben het tij meege-
had, het was alleen maar opbouw en 
iedereen vond het prachtig.” 

Een klein jaar is Hans van Kempen bij 
de NAM nu leider van het GLT-project, 
Groningen Lange Termijn, maar als 
aan het eind van dit jaar, met de ople-
vering van een geheel gerenoveerde 
productielokatie Slochteren, een eind 
komt aan tien jaar GLT-ombouw (“elf 
miljoen mensuren arbeid en twee mil-
jard euro investeringen, en toch bin-
nen budget en op tijd klaar”) verliest 
Van Kempen zeker niet zijn baan. “Dit 
was alleen nog maar fase 1, we werken 
nu al aan de voorbereiding van fase 2 
en een uitbreiding van de gasbergin-
gen; samen zal dat ongeveer net zo’n 

bar aan de putmond, zal blijven dalen, 
zelfs tot een niveau waarop de com-
pressoren uit fase 1 van GLT het ook 
niet meer af kunnen. Fase 2 wordt dan 
een aanvullende compressor op de 
productielokaties.

In het leven van het Groningenveld 
zijn in feite drie levensfasen te onder-
scheiden. In de eerste fase hing de 
hele gasvoorziening van Nederland en 
de exportklanten af van de capaciteit 
en het volume van het reservoir. Beide 
waren zo enorm groot dat elke vraag 
geleverd kon worden. Later, levens-
fase twee, werd Groningen de swing 
producer; het veld leverde op kou-
dere dagen alle gas dat nog nodig was 
boven de constante stroom uit de tien-
tallen kleine velden die op land en 
op zee werden ontdekt. Extra steun 
hierbij kwam van twee grote onder-
grondse gasbergingen waarbij die van 
Norg (Drenthe) speciaal bestemd is 
voor opslag van gas van Groningen-
kwaliteit. In de zomer draaide Gro-
ningen op een laag niveau.  Maar nu 
de productie vanuit de kleine velden 
terugloopt, komt de gasvoorziening 
steeds meer terug op de schouders van 
het Groningenveld. Ondanks de com-
pressoren heeft het reservoir echter 
niet meer de capaciteit (het productie-
vermogen) om aan elke vraag in koude 
perioden te voldoen.  
Hans van Kempen: “Groningen was 
in feite de blaasbalg van de West-Euro-
pese gasproductie maar kan die rol nu 
niet meer alleen vervullen. De blaas-
balgfunctie wordt nu deels vervuld 
door de ondergrondse gasopslagen die 
niet zoveel volume bergen maar wel 
een enorme productiecapaciteit heb-
ben. Wij bereiden nu het project voor 
om de capaciteit en het volume van 
de twee bestaande gasbergingen te 
vergroten. 

Gronin-
gen levert dan op een vrij constant 
volume, waarvan in de zomer een deel 
gaat naar de gasberging zodat die aan 
het begin van de winter maximaal 
gevuld is.” Zo belandt Groningen in 
zijn derde levensfase – en die kan wel 
eens net zo lang duren als de fasen een 
en twee samen. 

omvang hebben als fase 1. Ondanks 
46 jaar productie bergt het Gronin-
genveld nog steeds zoveel gas dat vrij-
wel elke investering die je doet om het 
winningspercentage met een procent 
omhoog te brengen, rendabel is.” 
Het uiteindelijke doel is om 97 procent 
van alle oorspronkelijk in het reservoir 
aanwezige aardgasmoleculen te produ-
ceren, waarmee Groningen een unieke 
plaats in de gaswereld gaat innemen.  
GLT werd nodig omdat de reservoir-
druk inmiddels zoveel is gedaald dat 
compressoren de natuurlijke gas-
stroom een duwtje in de rug moe-
ten geven, met name op dagen met 
grote vraag. Bovendien werden instal-
laties, leidingen en instrumentatie 
vernieuwd. “Met wat nu is neerge-
zet kan het veld weer vijftig jaar mee”, 
aldus Van Kempen. Bovendien werd 
de besturing van het veld geautomati-
seerd; waar destijds operators als Dirk 
Koning nog op de cluster zelf zaten, in 
een eigen onderkomen, huizen de ope-
rators nu in de hoofdcontrolekamer in 
Sappemeer en houden daar de compu-
ters in de gaten die de procesbesturing 
doen. Maar de druk, nu nog zo’n 100 





r stonden tenten, er waren hap-
jes en drankjes, er liepen dijk-
graven en ingelanden rond, er 

werd wat gesproken en toen, eind 
november afgelopen jaar, had het 
Waterschap Noorderzijlvest er weer 
een mooi vormgegeven gemaal plus 
sluis bij, Abelstok, in de Hoornsevaart 
bij het Groningse dorpje Wehe den 
Hoorn. Bij elkaar iets van zes miljoen 
euro, betaald uit het Fonds Bodemda-
ling. Twee vijzels, elektrisch aange-
dreven en goed voor maximaal 600 
kuub water per minuut. Inmiddels 
het derde gemaal binnen de zogehe-
ten Tweede Schil van waterhuishou-
ding boven het gasveld van Gronin-
gen waarvan deze zomer de vijftigste 
verjaardag wordt gevierd. 
Toen in 1963 de gaskraan in Gronin-
gen voor de consument werd openge-
draaid, was al bekend dat door de gas-

productie de bodem zou gaan dalen. 
Immers, het gas in het zandsteenre-
servoir stond op dat moment onder 
iets van 360 bar druk en door de pro-
ductie zou dit gestaag dalen, waar-
door even gestaag de zandsteen-
laag ingedrukt zou worden door de 
bovenliggende 3500 meter versteende 
bodemlagen. Compactie heet dat in 
vaktermen. 
Een dalende bodem heeft gevolgen 
voor de waterhuishouding in het 
gebied, in een kom verzamelt zich 
immers water. 

Zo ontstond in 1984 de Commissie 
Bodemdaling, samengesteld uit des-
kundigen (benoemd door water-

schappen, provincie Groningen en 
de NAM), die beslist welke kosten 
NAM moet vergoeden. Er werd een 
maximum te vergoeden bedrag van 
650 miljoen, toen nog gulden, vastge-
steld met de toezegging dat dit bedrag 
waardevast zou zijn. 
Inmiddels zijn we 25 jaar verder en 
in die tijd is er, omgerekend naar 
het prijspeil 1980, 117 miljoen euro 
betaald, zodat er, en nu weer omge-
rekend naar koopkracht 2008, nog 
363 miljoen euro besteed zou kunnen 
worden.   

Vanaf het begin van de gasproduc-
tie boven Groningen is de bodem-
daling gemeten, en zijn prognoses 
gemaakt over de uiteindelijke omvang 
en diepte van de kom. Elke vijf jaar 
wordt een omvangrijke waterpas-



sing uitgevoerd boven het circa 900 
vierkante kilometer grote gasveld. 
Inmiddels worden de waterpassin-
gen ondersteund door satellietmetin-
gen, de technologie houdt immers 
geen halt.
Later is het meten uitgebreid tot alle 
andere gasproductiegebieden in 
Nederland. En toen twee jaar geleden 
de NAM de gaskraan voor winning 
onder Waddenzee open kon draaien, 
ging ook dit gebied onder de meet-
controle vallen. Hier wordt, gezien de 
gevoeligheid van het natuurgebied, 
zelfs nog frequenter gemeten, op som-
mige plaatsen zelfs continu. 
Dirk Doornhof is hoofd geomecha-
nica voor de activiteiten van NAM 
en de Shell joint ventures in Europa. 
Geomechanica houdt zich bezig met 
bodemdaling en aardbevingen maar 
ook met problemen rond de stabiliteit 
van boor- en productieputten. 
Voor Groningen wordt elke vijf jaar 
een geodetisch meetproces uitge-

voerd dat ruim een half jaar duurt. 
In de tweede helft van 2008 is geme-
ten en dat leidt in 2010 tot een defi-
nitief rapport met feiten en verdere 
prognoses. Doornhof vertelt: “Op 
dit moment leven we dus nog bij het 
bodemdalingsrapport van 2005. Dat 
gaf voor 2050 als meest waarschijn-
lijke daling op het diepste punt boven 
het Groningenveld 42 centimeter 
aan.”
Het diepste punt van het komvormig 
‘dal’ gaat optreden in het Noord-Gro-
ningse gebied Fivelingo, iets ten noor-
den van de spoorlijn Groningen naar 
Delfzijl met dorpen met exotische 
klanken als Loppersum, Westerem-
den, ’t Zandt en Godlinze. 
‘Dal’ moet hier met een flinke kor-
rel steenzout worden genomen want 
door de grote oppervlakte van het 
Groningenveld, is de hellinghoek naar 
de bodem van de kom nergens meer 
dan de dikte van een euromunt op de 
lengte van een voetbalveld. Niet een 

niveau dus dat tot skihelllingen uit-
nodigt, maar wel voldoende om extra 
capaciteit van gemalen als Abelstok 
noodzakelijk te maken.  

Het meten van bodemdaling is geen 
sinecure; immers de oppervlakte is 
groot en de daling gering. 

Voor het meten bestaan drie 
methoden:

; waarbij in het 
veld, met vizier en baak, metingen 
worden verricht. Het is een traditi-
onele, arbeidsintensieve methode 
die gebruik maakt van (veel) vaste 
bovengrondse peilmerken, bijvoor-
beeld op gebouwen of bruggen, 
aangevuld met (in Noord-Neder-
land een stuk of zestig) peilmerken 
die op een meter of dertig diepte 
zijn geplaatst op stabiele, pleisto-
cene zandlagen. 

 (InSAR); 
waarbij terreinoppervlakten van 
100 bij 100 kilometer worden afge-
tast door remote sensing satel-
lieten, bijvoorbeeld van de ESA. 
Door de ontwikkeling van speci-
ale rekenmethodieken in samen-
werking met de TU Delft, is deze 
methode inmiddels ook in staat om 
van een begroeid, schaars bewoond 
gebied, waarin relatief weinig meet-
punten (zoals gebouwen) voor een 
reflectie van het radarsignaal aan-
wezig zijn, toch een op millimeters 
nauwkeurige meting te doen. 

; een methode die de 
NAM op de Waddenzee gebruikt 
waar geen goede radarmeetpunten 
bestaan, en waterpassingen, lastig 
uitvoerbaar zijn. Op vaste punten 
worden periodiek palen geplaatst 
met op de top een GPS-ontvanger. In 
clustertjes van drie wordt vervolgens 
een week lang gemeten ten opzichte 
van vaste GPS-punten op de wal. 



Stefan Kampshoff, senior geodeet, 
vertelt over het werk van het Onshore 
Survey Operations team bij NAM: “We 
stellen de meetplannen op, we mana-
gen en controleren de kwaliteit van 
het meetwerk door contractors en 
we analyseren en verwerken de ruwe 
data van alle metingen. Daarna is het 
een gezamenlijke inspanning met 
de groep van Dirk Doornhof om de 
effecten van anderssoortige bodemda-
ling, bijvoorbeeld door inklinking van 
de bovenlaag, te scheiden om uit de 
bewegingen van individuele peilob-
jecten uiteindelijk de bodemdaling als 
gevolg van gaswinning te bepalen.”

Vergeleken met satellietmetingen 
doet het systeem van waterpassing 
(Kampshoff: “Tweeduizend kilome-
ter waterpassing moeten we alleen al 
doen in Groningen”) inmiddels geda-
teerd aan. Dat de methode toch nog 
wordt gebruikt, heeft te maken met 

het gegeven dat de NAM de meettech-
nieken toepast die door Staatstoe-
zicht op de Mijnen (SodM, onderdeel 
van het ministerie van Economische 
Zaken) zijn goedgekeurd. De data 
van de meting worden eerst getoetst 
door Rijkswaterstaat (ministerie Ver-
keer en Waterstaat) waarna de NAM 
ze verwerkt. 
Gini Ketelaar, bij de NAM de ‘satel-
lietmetingdeskundige’ (in septem-
ber vorig jaar promoveerde ze op dit 
onderwerp) heeft met collega’s van de 
TU Delft rekenmethodieken ontwik-
keld om de satellietdata te vertalen in 
bodemdaling. Ze vertelt: “Er wordt nu 
al 15 jaar met de InSAR-technologie 
gewerkt en de meet- en verwerkings-
methoden zijn inmiddels zo ontwik-
keld dat ze kunnen worden toegepst 
in landelijke gebieden zoals Gronmin-
gen, waar de bodemdaling in de orde 
van millimeters per jaar is. Er bestaat 
een correlatie van 94 procent bij de 
satellietmetingen ten opzichte van de 

waterpassingen. Maar er bestaat zo’n 
zelfde correlatie bij waterpasmetin-
gen onderling – dus kun je zeggen dat 
satellietmetingen en waterpassingen 
inmiddels even betrouwbaar zijn.”
Stefan Kampshoff: “Met dit grote ver-
schil dat de satelliet elke vijf weken 
overkomt. In juli vorig jaar hebben 
we het Staatstoezicht op de Mijnen 
daarom al een rapport gestuurd met 
onze voorspellingen van de bodem-
daling op basis van radarsatellietme-
tingen, anticiperend op het offi ciële 
2009 rapport op basis van waterpas-
singen. Om te laten zien dat het beter 
is om met bijvoorbeeld semi-perma-
nente radarsatellietmetingen, even-
tueel aangevuld met GPS, te gaan 
werken dan met de enorme waterpas-
operatie elke vijf jaar.” 

Ook uit andere hoek is discussie ont-
staan over de door het SodM aan mijn-
bouwbedrijven opgelegde meet- en 

berekenmethoden. De Technische 
Commissie Bodembeweging, Tcbb 
(samengesteld uit onafhankelijke des-
kundigen) adviseert de minister van 
EZ en hoort ook individuele burgers 
met klachten over hoe mijnbouwbe-
drijven omgaan met schade door zak-
kingen en trillingen. Volgens een rap-
port van de Tcbb zijn er inmiddels 
technologisch meer geavanceerde 
methodes beschikbaar dan die door 
SodM worden opgelegd. Dat vindt 
men ook bij de NAM. Dirk Doornhof: 
“Daarom gebruiken wij zowel de door 
de SodM goedgekeurde als de aller-
nieuwste technologie. In veel geval-
len zijn de uitkomsten daarvan echter 
niet wezenlijk verschillend.” 
Het debat over de zuiverheid van de 
bodemdalingsprognose speelt vooral 
in Noord-West Friesland waar een 
andere maatschappij dan NAM gas 
wint. Doornhof: “De situatie daar 
is heel anders dan in Groningen en 
Noord-Friesland omdat in Noord-West 



Friesland [in de omgeving van Frane-
ker] gas niet in een zandsteenreser-
voir zit maar in kalksteen. Dat kent 
een ander compactiegedrag, zoals ook 
duidelijk werd bij het Noorse Ekofi sk-
veld waar de bodemdaling uitein-
delijk zoveel meters bedroeg dat de 
poten van de productieplatforms ver-
lengd moesten worden. Om de Friese 
zaak nog gecompliceerder te maken, 
vindt daar ook zoutwinning plaats, 
weliswaar niet direct boven de plek 
van de gaswinning maar wel zo dicht-
bij dat de bodemdalingsprofi elen van 
gas- en zoutwinning in elkaar overlo-
pen en elkaar dus versterken.” 
Mijnbouwbedrijf Vermilion heeft bij 
Franeker daarom de gaswinning tij-
delijk stopgezet omdat de feitelijke 
daling de prognoses uit het winnings-
plan, goedgekeurd door EZ op voor-
dracht van het SodM, overschreden.

Toen destijds het bodemdalingsmodel 
werd beschreven, bleven bodemtril-
lingen, in de media liever wat drama-
tischer aangeduid als aardbevingen, 
buiten beschouwing. “Eerlijk gezegd 
geloofden we toen niet dat er bevin-
gen zouden kunnen optreden, onze 
kennis hield op bij een rustige bodem-
daling”, aldus Doornhof. De beving 
van 1986 bij Eleveld, notabene dicht 
bij het NAM-hoofdkantoor in Assen, 
boven een klein Drents gasveld, was 
dan ook eerder schokkend door het 
voorval dan door de kracht. 
Studie leerde dat de trillingen ver-
oorzaakt worden door wat wordt 
genoemd ‘differentiële compactie’, 
ofwel ongelijkmatige zetting van de 
diepe ondergrond. Het treedt op langs 
de diverse kleinere breuklijnen in en 
aan de rand van gasvelden. Als aan 
de ene kant van de breuk de gasdruk 
daalt, en aan de andere kant gelijk-
blijft, ontstaat een spanningsverschil 
en treedt langs de breuklijn een klei-
nere verzakking op. 
Volgens KNMI-aardbevingsdeskun-
digen zal een Noord-Nederlandse 
beving maximaal kracht 3,9 op de 
Schaal van Richter bedragen. De 
maximale kracht wordt bepaald 
door de grootte van het vlak dat kan 

schuiven en andere geomechanische 
redenen. 

De zwaarste beving in Groningen was 
tot nu toe 3,5 in 2006 in Middelstum. 
Het afgelopen najaar werd 3,2 geme-
ten bij Westeremden. In 2001 was al 
eens 3,5 gemeten bij Alkmaar, oor-
sprong was daar het Bergermeerveld. 
Door de spanningen in de onder-
grond ontstaan geen nieuwe breu-
ken, daarvoor zou veel meer energie 
nodig zijn dan ontstaat bij differenti-
ele compactie. 
Sinds 1992 staan boorgatseismome-
ters opgesteld in Groningen; het gaat 
om geofoons in een apart boorgat, 50 
meter boven elkaar geplaatst; onder-
gronds opgesteld om geen last te heb-
ben van ‘oppervlakteruis’, bijvoor-
beeld heien of zware vrachtwagens. 
Voor de eventuele schade door 
bodemtrillingen is, anders dan bij 
de effecten voor bodemdaling, geen 
aparte overeenkomst afgesloten. 

“Waarbij het voordeel van de twij-
fel al vrij snel uitvalt richting klager”, 
erkent Doornhof. De omvang van de 
betalingen is relatief beperkt, een 
fractie van de bedragen voor com-
pensatie van de bodemdaling, maar 
in publiciteit liggen de verhoudin-
gen eerder omgekeerd. Een gebro-
ken kerkraam haalt de landelijke pers, 
een nieuw gemaal is hooguit lokaal 
nieuws. De frequentie waarin de tril-
lingen voorkomen loopt tot nu toe 
niet op, leert de praktijk. De meeste 
zijn bovendien alleen meetbaar, 
slechts weinigen zijn voor de mens 
voelbaar. Dirk Doornhof: “Je begrijpt 
waarom ze optreden, en we weten 
waar de breuklijnen lopen, maar het 
voorspellen van schokken in tijd en 
plaats is niet mogelijk. Er blijven dus 
kleine verrassingen mogelijk.” 



Ze kregen elk twee minuten, powerpointplaatjes waren taboe, net als vakjargon 
en formules; met weinig woorden moesten de deelnemers aan de jaarlijkse Shell 
Bachelor Master Prijs zichzelf verkopen aan de jury. Maar er waren natuurlijk 
ook nog de academische scripties die de deelnemers aan de wedstrijd hadden 
moeten indienen. Allemaal hadden ze van doen met duurzaamheid en energie-
voorziening want daar is de Shell Bachelor Master Prijs voor bedoeld.
Na de ‘elevator pitches’ koos de jury. De prijs voor de beste Bachelorscriptie was 
voor Tim van Amstel (foto rechts) van de TU Eindhoven. De jury waardeerde de 
directe bruikbaarheid van zijn “Toepasbaarheid van koolzaadolie als biologisch 
smeermiddel”. Richard Stevens van de TU Twente (waar dit jaar de fi nale plaats-
vond) schreef de beste Masterscriptie, “Heat Transport in Rotating Turbulent 
Flow”. De winnaars kregen hun prijs uitgereikt door Peter de Wit, president-di-
recteur van Shell Nederland. 



oewel het jaar nog maar 75 
dagen oud was, had Chief 
Executive Jeroen van der 

Veer medio maart op de jaarlijkse 
strategiepresentatie richting media 
en financiële analisten alvast goed 
nieuws voor de aandeelhouders: er 
zal dit jaar naar verwachting zo’n $10 
miljard worden uitgekeerd aan divi-
dend, een groei met 5 procent als het 
eerste kwartaal van 2009 wordt ver-
geleken met die periode een jaar eer-
der. “Shell is de enige onderneming 
in deze bedrijfstak die nu al plannen 
voor een dividendgroei over 2009 
heeft bekendgemaakt”, stelde hij 
tevreden vast.  
Ook over het investeringsniveau had 
hij positief nieuws, met $31-32 miljard 
(waarvan ongeveer 80 procent in de 
upstreamkant van het bedrijf, dus het 
zoeken naar en vinden van nieuwe 
olie- en gasvelden) zal het naar ver-
wachting nauwelijks afwijken van dat 
in 2008. 
De investeringen worden gedragen 

door de sterke balans van Shell, waar-
van de gearing [de omvang van de 
bedrijfsschuld als percentage van het 
eigen vermogen] eind 2008 slechts 6 
procent bedroeg.  
Waar leidt zo’n hoog investeringsni-
veau toe? In elk geval tot:

de ontwikkeling van nieuwe olie- 
en gasvelden die samen zo’n 1 mil-
joen vaten olie-equivalent per dag 
aan productiecapaciteit hebben, 
wat een groeiende productie met 
2-3 procent per jaar tot 2012 moge-
lijk maakt;
6,5 miljoen ton nieuwe productie-
capaciteit in LNG (vloeibaar aard-
gas), een groei met 40 procent 
tegenover 2008; 
nieuwe fabrieken in raffinage en 
gas to liquids (GTL), samen goed 
voor zo’n extra 300.000 vaten 
downstreamcapaciteit, dat is 7 pro-
cent meer in 2011-12 vergeleken 
met eind 2008;  
nieuwe chemiefabrieken die per 
jaar 800.000 ton ethyleen en 

750.000 ton monoethyleenglycol 
kunnen produceren, een capaci-
teitsgroei met respectievelijk 13 en 
60 procent; 
opties om tot investeringsbeslissin-
gen te komen in de upstream die 
nog een miljoen vaten olie-equiva-
lent per dag aan productiecapaci-
teit toevoegen, uit een reservebasis 
die groei kan ondersteunen tot min-
stens 2020. 

De economische recessie heeft Shell 
afgelopen jaar doen besluiten om 
enkele voorgenomen definitieve 
investeringsbeslissingen uit te stel-
len. Dit volgde op een al in 2007 geno-
men beslissing tot temporisering van 
sommige projecten-in-voorbereiding, 
toen ingegeven door het zeer hoge 
kostenniveau in met name de wereld 
van exploratie en productie. Tussen 
2006 en 2008 stegen bijvoorbeeld de 
prijzen van staal met zo’n 60 procent, 
die van subsea activiteiten met 50 en 



werd algemene bouwarbeid 25 pro-
cent duurder. 
In het algemeen geldt dat begin 2009 
de olieprijzen op het niveau van 2004 
stonden, maar dat de kosten ongeveer 
waren verdubbeld. 
Omdat verwacht werd dat het hier 
om een kortdurende kostenpiek zou 
gaan, gevolgd door een daling, lan-
ceerde Shell in 2007 en 2008 wei-
nig nieuwe projecten. Deze pauze, 
in combinatie met de wereldschaal 
waarop Shell activiteiten onderneemt, 
biedt nu nieuwe mogelijkheden om 
tegen lagere kosten in de hele keten 
nieuwe projecten te starten.
Jeroen van der Veer: “We beschik-
ken niet over een kristallen bol, maar 
ik zou zeggen dat we in 2009 op de 
bodem van de upstream- en down-
streamcyclus stuiteren. Ik ben niet 
goed in het voorspellen van korte-ter-
mijn olieprijzen, maar we houden er 
in onze planning rekening mee dat 
het lage niveau nog meer dan een jaar 
duurt.” 



a zijn verblijf aan de univer-
siteiten van Liverpool en 
Glasgow kiest Martin Jag-

ger na diverse sollicitatieronden voor 
een bedrijf dat óók in de mens ach-
ter de technicus geïnteresseerd blijkt: 
“Bij een werd je onderworpen aan 
computergestuurde psychometri-
sche tests, terwijl Shell ook naar fami-
lie- en persoonlijke omstandigheden 
keek. Gevoegd bij de goede reputa-
tie, Grand Prix-prestaties en quality 
petrol was de keuze snel gemaakt!” 
In 1985 wordt Martin als specia-
list seismic drilling in Syrië gestatio-
neerd. “Toen daar succesvolle borin-
gen plaatsvonden, draaiden we met 
een olifant van een Cray-computer - 
je kon werkelijk op dat ding zitten - 
voor het eerst 3-D seismische data uit. 
Op een soort telexrollen; de data op 
de computer zelf interpreteren kon 
nog niet.” Als well engineer voor de 
Nederlandse Aardolie Maatschappij 
in Assen (1985-87) en later als kaar-
tenmaker in Barendrecht-Ziedewij, 
ervaart hij hoe de medewerkers over-
spoeld worden door technologische 
vernieuwingen: “Driedimensionale 
boor- en imaging-technieken werden 
snel volwassen, en vonden toepassing 
onder Den Haag, Dordrecht en Per-
nis.” Lachend: “Eén van de gasputten 
hebben we aangeboord direct ònder 
de ruime tuin van een Shell Neder-
land-directeur. Bij diens afscheid kon-
den we hem een seismische datakaart 
van huis en tuin cadeau doen.” 

Culturele vooronderstellingen en 
voorkeuren bleven destijds bij jobin-
terviews veelal onaangeroerd, maar 
de vele reizen die Martin als develop-
ment geologist en well engineer voor 
Shell maakt, veranderen zijn wereld-
beeld drastisch. In Rangoon, de zeven 
miljoen zielende tellende hoofdstad 
van Myanmar waar hij vanaf 1999 ver-
blijft, wordt gas aangeboord inplaats 
van olie. Martin stelt de twaalf man 
tellende exploratieunit voor om gas-
put en kamp bij de rivier aan te leg-
gen. “Je ziet veel meer als je daar lééft. 
In sommige dorpen had men sinds de 
Tweede Wereldoorlog geen buitenlan-
ders meer gezien.” Ze genieten van de 
verse vis uit de rivier, van cultuur- en 
natuurschoon, de mensen en hun vak-
manschap. Martin vertelt meer begrip 
te hebben kregen voor de eigenhe-
den van elk land en op het eerste 
gezicht onbegrijpelijke maatschappe-
lijke fenomenen: “Ik kreeg bezoek van 
het hoofd van het militaire district 
Rangoon. Mank als hij was, toonde hij 
mij trots bruggen en andere bouw-
werken die leger en bevolking samen 

gebouwd hadden.” De 35.000 mensen 
die verderop bij diezelfde rivier een 
pijplijn in een opgehoogde weg aan-
legden, bleken echter allen dwangar-
beiders. “Sindsdien dachten we vaak: 
‘Should we be here at all?’ De rebel-
lie, opstandige cartoons en arrestaties 
verdwijnen niet; en op een dag krijgt 
Martin tennisles vlak naast Aung San 
Suu Kyi, oppositieleidster en latere 
winnares (1991) van de Nobelprijs 
voor de Vrede. De dilemma’s waar hij-
zelf èn Shell zich voor gesteld zien, lei-
den in 1993 tot de beslissing om uit 
Birma weg te trekken. 

Zijn daaropvolgende stationering in 
Brunei is een culture shock. “Van een 
grote, cultureel rijke omgeving naar 
een gebied waar je vanaf het vlieg-
veld in anderhalf uur op je werkplek 
bent.” Technologische hoogstandjes 
als boren onder hoge druk en tempe-
ratuur beloven vooruitgang, maar de 
apparatuur blijkt niet gekalibreerd 
voor de hitte en druk onderin de put. 
“Zoiets vergt flinke aanpassingen en 
massive planning; het duurde bij-
voorbeeld een jaar voor de explo-
sieven aankwamen.” De Aziatisch/
Maleise/islamitische cultuur krijgt 
een vervolg in gastvrij Noord-Oman. 
“Mijn werk, well proposal, is het vin-
den van bruikbare bronnen. Daarna 
zo snel als mogelijk het Shell-reservaat 
uit en de wadi in!” Martin bespeurt 
soms de neiging om lokale mede-

werkers minder verantwoordelijke 
taken toe te wijzen. Bewust werkt hij 
daarom zij aan zij met zijn Omaanse 
collega Abdullah Marhoobi aan 
dezelfde taken. “Abdullah is nu senior 
production geologist in Assen, en al 
heel lang een goede vriend.”  
Van 1998 tot 2002 werkt Martin hon-
derd dagen per jaar in Saoedi-Arabië, 
Abu Dhabi en Koeweit (”helaas veel 
in hotels”) waar hij exploratiedata ver-
zamelt ten behoeve van nieuwe busi-
nessinitiatieven. Daarna werkt hij 
tot 2006 in het kader van het busi-
nessoptimalisatieprogramma ‘Dril-

ling the Limit’ aan betere prestaties 
op kosten- en veiligheidsgebied van 
de Rijswijkse well engineering-afde-
lingen. Zijn relativerende inslag ten 
aanzien van schijnbaar onoverbrug-
bare culturele verschillen wordt er 
niet door aangetast: “Neem de effecti-
viteit van change management. Die 
verschilt per cultuur. In Azië moet je 
managers niet uitdagen, terwijl er in 
Afrika ondanks grote problemen veel 
te lachen valt, en mensen elkaar juist 
graag uitdagen.” 
Gaandeweg wordt z’n werk onveili-
ger: “In de nasleep van ‘nine-eleven’ 
deed Al Qaida een aanval op onze 
omheinde compound, één jaar nadat 
ik Saoedie-Arabië verliet. Onder de 
tweeëntwintig doden waren geen 
Shell-medewerkers, maar wel goede 
bekenden als de chef van het Itali-
aanse restaurant. En in 2005 was ik in 
Nigeria toen de veiligheidsomstandig-
heden daar drastisch verslechterden.” 

In 2006 wordt Martin Manager Sour 
Gas. “Zuur gas bevat te grote hoe-
veelheden CO2, H2S en roestvor-
mende zwavelcomponenten”, legt hij 
uit. Zwavel uit zuur gas bijvoorbeeld 
brengt door de gestegen vraag naar 
kunstmest opeens tienmaal méér op. 
In Abu Dhabi werd een voorstel voor 
verwerking van zwavel in cement 
voor rioleringssystemen door ande-
ren ontwikkeld: “Zo leer je voorzich-
tig te zijn met het delen van kennis 

vóór je zakelijk helemaal rond bent.” 
Martin ijvert echter vooral sterk voor 
CCS-technieken (carbon capture and 
storage) die CO2 vastleggen, en daar-
mee de bijdrage van fossiele brand-
stofemissies aan de opwarming van 
de aarde sterk kunnen verminderen. 
“Door de stijgende vraag naar ener-
gie vanuit de ontwikkelingslanden èn 
het moeilijker aanboren van nieuwe 
olie- en gasreserves loopt de uitstoot 
van broeikasgassen almaar hoger 
op.” Recentelijk nam hij deel aan de 
negende ‘Greenhouse Gas Techno-
logy Control Conference’ in Washing-

ton. Verder is hij co-auteur van een 
methode voor koolstofvastlegging 
en –opslag onder het Clean Develop-
ment Mechanism van het Protocol 
van Kyoto, en vertegenwoordigt hij 
Shell in de ‘North Sea Basin Taskforce’ 
en het ‘Zero Emissions Platform’ van 
de Europese Unie. “Shell heeft erva-
ring met afvang en injectie van CO2

in de ondergrond sinds 1970-1972 - 
destijds met grotere risico’s dan nu in 
Barendrecht. We moeten alle andere 
belanghebbenden ervan zien te over-
tuigen dat onze technologie tegen de 
uitdaging is opgewassen. Er kleeft 
méér risico aan niets ondernemen… 
Als we te weinig aan de mondiale kli-
maatopwarming doen, dreigt werke-
lijk een horrorscenario!” 

Martin geniet van werk èn leven. Als 
de kookkunst en favoriete leveran-
ciers van verse producten in de oude 
binnenstad en Scheveningse haven 
aan bod komen, volgt een heuse lof-
zang op Den Haag: “Wat is er heerlij-
ker dan met je vriendin op zondagmor-
gen verse oesters eten? Twintig jaar 
geleden werd ik nog uit een restaurant 
weggekeken, de Elfstedentocht was 
op televisie... Nu voel je je welkom, 
de sfeer is veel beter!” De door Neder-
landers zelf als ‘ontwapenend direct’ 
ervaren spreekwoordelijke botheid 
deert hem nauwelijks. En de recente 
anti-buitenlanderstemming? “Geogra-
fisch ligt Holland open, misschien te

open? Door de huidige enorme over-
daad aan informatie krijgen ‘lokale opi-
nies’ soms wereldwijde verspreiding. 
En ‘de anderen’ de schuld in de schoe-
nen schuiven is universeel.” Hetgeen 
hem tot de volgende conclusie verleidt: 
“Zó makkelijk om de situatie door een 
westerse bril te beoordelen. Wie een 
tijdje onder enerverende omstandighe-
den in den vreemde verblijft raakt niet 
alleen onder de indruk van natuur en 
cultuur, maar wordt zich ook bewust 
van zijn eigen gekleurde brillenglazen. 
We should not interpret everything 
as our world.” 





ls kind maakte Taco van 
Someren aan de keukenta-
fel de discussies mee van 
zijn vader, ondernemer in 

de Rotterdamse haven in logistiek en 
transport. Toch koos hij voor een aca-
demische studie (bedrijfseconomie in 
Rotterdam, plus een promotie aan het 
Tinbergen Instituut aan de Universiteit 
van Amsterdam) gevolgd door twaalf 
jaar dienstverband bij KPMG. Wel 
zette hij daarna zijn eigen adviesbu-
reau (Ynnovate) op, maar sinds 2006 
is hij (bijzonder) hoogleraar in China 
en vanaf 2008 ook gewoon hoogleraar 
aan de Business universiteit Nyenrode. 
In beide gevallen doceert hij strategi-
sche innovatie en duurzaamheid. 
Wat maakt strategische innova-
tie anders dan innovatie? Van Some-
ren (50): “Bij innovatie wordt meestal 
alleen over technologie gesproken ter-
wijl niet-technische dingen vaak van 
groter belang zijn voor de ontwikke-
ling van een bedrijf. Kijk naar de Chi-
nezen, die kunnen alles, op atoom- en 
ruimtevaarttechnologie na, binnen 
drie tot zes maanden kopiëren. Maar 
als het om cultureel bepaalde pro-
cessen gaat, zoals bestuurssystemen, 
het bedenken van creatieve metho-
den of het opzetten van multidisci-
plinaire samenwerkingsverbanden, 
is kopiëren veel lastiger, soms zelfs 
onmogelijk. Daarin zitten elementen 
die je niet kunt vastpakken of zelfs 
zien, en al zie je ze, dan nog is het las-
tig om ze een op een over te nemen. 
Met strategische innovatie kun je als 
land of bedrijf veel langer een voor-
sprong houden dan uitsluitend met 
nieuwe technologie. Zoals Japanners 
met hun just-in-time systeem nu nog 
steeds een productiviteitsvoorsprong 
hebben, ook in landen waar men met 
lokale werknemers werkt.” 

Volgens Van Someren beleeft de 
wereld momenteel een van die grote 
veranderprocessen die met een cyclus 
van zo’n 70 tot 80 jaar optreden. Oor-
zaak: de samenkomst van diverse ont-
wikkelingen zoals nieuwe materia-
len, nieuwe energievormen, opkomst 
van andere regio’s met geheel andere 
opvattingen over bijvoorbeeld staats-
inrichting en ondernemerschap. Ener-
gietransitie, de overgang van een op 
fossiele energiebronnen gestoelde eco-
nomie naar een duurzame energie-
voorziening, speelt ook een belang-
rijke rol. “Bijzonder is daarbij dat 
de toetredingsdrempel enorm ver-
laagd is”, constateert hij. “Geïnte-

greerde energiebedrijven waren altijd 
een onneembare vesting door de 
torenhoge investeringen die nodig 
waren om ze te imiteren, maar in de 
nieuwe situatie is het mogelijk om 
een gespecialiseerde onderneming 
op te zetten met relatief weinig kapi-
taal maar vol goede ideeën. Denk bij-
voorbeeld aan 

Grote bedrijven missen volgens Van 
Someren vaak de boot temidden van 
dit soort paradigmaveranderingen. 
“Kijk maar eens naar de Fortune top-
500 lijst van zeg 25 jaar geleden, heel 
veel bedrijven uit die top bestaan 
inmiddels niet meer, op de fl es gegaan 
of gefuseerd. Slechts een klein aan-
tal overleeft. Grote bedrijven hebben 
vaak wel een volwassen strategieaf-
deling maar daarin gaat de aandacht 
vooral uit naar verbeteringen die tot 
doel hebben bestaand beleid te ver-
lengen. Men is met name gericht op 
huidige markten, klanten en technie-
ken waardoor kansen op radicale ver-
nieuwingen of niet gezien worden 
of als onbeduidend worden beoor-
deeld.” Of verworpen worden omdat 
ze bestaande activiteiten zouden kan-
nibaliseren? “Nou, in elk geval heeft 
men dan de ontwikkeling waargeno-
men en beoordeeld, vaak komt men 
niet eens zover.” 

Ook overheden werken remmend 
op radicale veranderingen, aldus Van 
Someren, die in Nederland wijst naar 

enerzijds een veelheid aan subsidiesy-
stemen voor bijvoorbeeld energie en 
innovatie (“zonder dat onder de streep 
wordt gekeken naar wat het eigen-
lijk heeft opgebracht”) die bovendien 
van de ene op de andere dag stop-
gezet kunnen worden. “Net zo goed 
als bij innovatie zomaar sleutelge-
bieden worden gewisseld. Er is geen 
focus. Als je als overheid geen ken-
nis hebt over bedrijfsprocessen, zul 
je ook nooit in staat zijn goede rand-
voorwaarden voor innovatie te formu-

Eind 2008 telde Shell in Nederland 11.645 werknemers. Van hen was 78% man 
en slechts 1,1% van die 11.645 was ouder dan 60. 
De grootste werkeenheden van Shell in Nederland waren: 

Shell-mensen vormen samen een redelijk gezond volkje: in 2008 lag het 
ziekteverzuim op 2,0 procent. En ze letten goed op als ze werken: er werden 
1,7 ongelukken geteld per miljoen gewerkte uren. Er waren 16 ongevallen 
bij die leidden tot verzuim. 



leren.” Verzucht: 

Verbaasd is Van Someren dat het in 
de Nederlandse politiek not done is 
om over industriepolitiek te praten; 
“In Nederland weet niemand nog wat 
industriebeleid is, zelfs op EZ niet. Dat 
is al zo sinds de RSV-affaire in de jaren 
tachtig. Maar het gevolg is wel dat 
we inmiddels een hele generatie heb-
ben gehad van jongeren die geen inte-

resse hadden in technische vakken 
of die als hoogste academische ambi-
tie hadden om manager te worden bij 
een financiële instelling inplaats dat ze 
ondernemer wilden worden.”
In de visie van Van Someren is het voe-
ren van een consequent industrie-
beleid, inclusief het stimuleren van 
eigen-ondernemerschap, een nobele 
zaak. “In Nederland hebben we het de 
hele tijd maar over de noodzaak een 
‘kenniseconomie’ tot stand te bren-
gen, bemand met ‘kenniswerkers’. Ik 

vraag steeds ‘Wat zijn kenniswerkers 
eigenlijk?’. ‘ICT-ers’, hoor je dan vaak. 
Maar ook een bouwvakker of een poli-
tieagent heeft tegenwoordig jaren 
opleiding nodig en moet steeds bijblij-
ven in zijn vak, dat zijn ook kennis-
werkers. Kenniseconomie is een para-
plubegrip waar je eigenlijk niets mee 
kan beginnen.” 

Uit nog een andere hoek ziet Van 
Someren strategische innovatie in de 

energiesector bedreigd worden; name-
lijk de opvang en opslag van CO2, ook 
bekend als CCS-technologie. 
“In feite staat in het Nederlandse en 
Europese energiebeleid CO2-reductie 
op de voorgrond”, legt hij uit. “Omdat 
we er echter niet aan ontkomen om 
nog lang fossiele energie te gebruiken, 
is CCS een onmisbare technologie 
om de hoge CO2-reductiedoelstellin-
gen mee te benaderen. Maar gelijktij-
dig zie je dat CO2-opslag helpt om het 
gebruik van fossiele energie in stand 
te houden.” 
Volgens Van Someren is de oplossing 
een overheid die de durf heeft om te 
investeren in een versnelde ontwikke-
ling van duurzame energiebronnen. 
“Ze zijn nu nog duur, vaak niet erg effi-
ciënt ook, maar in mijn visie is het 
beter om nu te investeren in nieuwe 
technologie dan in activiteiten waar-
van je weet dat ze over een aantal 
decennia toch afgelopen zullen zijn.” 
“Mijn keuze zou zonne-energie zijn en 
of het dan zonnecellen zouden moe-
ten zijn of concentrated solar power,
dat maken bedrijven en de markt wel 
uit. Biobrandstoffen? Ik geloof er niet 
in; je hebt veel te grote arealen nodig 
voor grondstoffen en je moet over 
grote afstanden energetisch laagwaar-
dige massa’s transporteren.” 

“Zijn er in Nederland nog dromen 
die we willen realiseren?”, vraagt Van 
Someren zich af. “We lijken op een uit-
gedroomd land. Vroeger hadden we 
dromen als het water beheersen, de 
zeeën bevaren en handel drijven met 
de hele wereld. We verkeren nu in een 
staat van inertia door institutionele 
omgevingsfactoren waarin initiatieven 
smoren. De droom gaat daarom inmid-
dels niet veel verder dan de derde 
vakantie in een jaar.”  
Zijn oplossing: “Stimuleer het onder-
nemerschap. Want een onderne-
mer wil dromen waarmaken. Kies 
voor dat stimuleren geen grote subsi-
dieprogramma’s want die gaan toch 
vaak mis, als de overheid al aan knop-
pen draait zijn het vaak de verkeerde 
knoppen. Biedt jonge ondernemers de 
ruimte, bijvoorbeeld door het opzet-
ten van speciale economische zones 
waarin een heel licht regelregime 
heerst, en geef ze belastingvoordelen. 
In Singapore, Hongkong en China zijn 
hier enorme resultaten mee bereikt 
en India doet het nu ook. In speci-
ale economische zones breng je ken-
nis, talent, ambitie, de beste scholing 
en een aangename leefomgeving bij 
elkaar. En je betaalt iedereen aantrek-
kelijke salarissen. Nog beter wordt 
het als dit op EU-schaal wordt gedaan: 
Zuid-Nederland, samen met Belgisch 
Limburg en het gebied rond Aken, 
zou een interessante lokatie kunnen 
zijn.” 




